

**REPUBLIQUE DU CAMEROUN
PAIX-TRAVAIL-PATRIE**

**REPUBLIC OF CAMEROON
PEACE-WORK-FATHERLAND**



**REPORT BY THE MINISTRY OF
JUSTICE ON HUMAN RIGHTS
IN CAMEROON IN 2009**

Yaounde, October 2010

Carte administrative du Cameroun



RÉGIONS

- ① ADAMAOUA
- ② CENTRE
- ③ EST
- ④ EXTRÊME NORD
- ⑤ LITTORAL
- ⑥ NORD
- ⑦ NORD-OUEST
- ⑧ OUEST
- ⑨ SUD
- ⑩ SUD-OUEST

LIST OF ACCRONYMS AND ABBREVIATIONS

AAA:	African Action on Aids
AER:	Rural Electricity Agency
AGIR:	Support for the Management of Profitable Initiatives and Professionalization in Higher Education
ANIF:	National Financial Investigation Agency
ARSEL:	Electricity Sector Regulatory Board
ARV:	Anti Retro Viral
BFDC:	Budgetary and Financial Disciplinary Board
BMD:	Bachelors - Masters - Doctorate
CAPIET:	Technical Teachers Grade I Certificate
CBC:	Commercial Bank of Cameroon
CEDAW:	Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination against Women
CEMAC:	Central African Economic and Monetary Community
CFI:	Court of First Instance
CFA:	African Financial Community Franc
CFC:	Cameroon Housing Loan Fund
CHU:	University Teaching Hospital
CIG:	Common Initiative Group
CIRCB:	Chantal BIYA International Research Centre on HIV/AIDS and Control
CNSST:	National Commission on Security and Labour Health
COBAC:	Central African Banking Commission
CONAC:	National Anti-Corruption Commission
CPC:	Criminal Procedure Code

Chapter

3

RIGHT TO HEALTH

§4: HEALTH PROMOTION

440- In addition to Government's action, civil society organizations such as African Action on Aids (AAA) also support health promotion.

B: Civil Society Organizations

442- African Action on Aids (AAA) that operates in the domain of public health launched a campaign dubbed "MA YEM MA BO"⁸¹ or "I KNOW AND DO IT" in 2009 which focuses on the fact that knowledge must absolutely be put into practice especially as regards diseases such as worms that may be prevented by simply drinking potable water and washing hands regularly with soap.

443- The objective of the campaign was to:

- supply Mebendazole tablets to at least 6,000 children;
- enable at least 6,000 children to take vermifuge;
- focus the project on primary school pupils to create a new generation that drinks potable water and washing hands with soap naturally and transmit this good habit to their children;
- increase the number of rural primary schools that understand the socio-economic impact of clean water and clean hands, especially in relation to worms and water-borne diseases;
- increase the number of children who adopt preventive measures throughout the year;
- reduce the number of children who go to health centres and are absent from school because of dirty water and hands; and
- reduce the number of children who die from water-borne diseases and dirty hands, especially worms.

444- Within the framework of the said campaign, 36,000 Mebendazole (vermifuge) tablets, 6,000 snacks, 21 drinking water stations, 21 stations to wash hands with soap, and 6,000 educative documents distributed to 6,000 children. The main target group of the "MA YEM MA BO" campaign was children of the following 21 village primary schools in the Centre and Littoral Regions: Abem, Bogso, Begni, Eboman, Edinguil

81 In Bulu, a native language of the South Region.

Koum, Manakagna, Pouma, Sonbengue, Ngalla, Nkongkwalla, Nlobole, Nyahoo, Log Bikoe, Nkolngok, Leka, Womkoa, Obala, Talba, Tete and Metondock.

*

*

*

445- From the foregoing, the Government of Cameroon in collaboration with development partners and local civil society organizations continue to make efforts to promote and protect the right to health. However, it is obvious that much is still to be done to guarantee every Cameroonian the best physical and mental health.

**REPUBLIQUE DU CAMEROUN
PAIX-TRAVAIL-PATRIE**

**REPUBLIC OF CAMEROON
PEACE-WORK-FATHERLAND**



**RAPPORT DU MINISTERE
DE LA JUSTICE SUR L'ETAT
DES DROITS DE L'HOMME
AU CAMEROUN EN 2009**

Yaoundé, Octobre 2010

Carte administrative du Cameroun

12°E

NIGER



100 200 km



LISTE DES SIGLES ET DES ABREVIATIONS

AAA	: African Action on Aids
ADPAM	: Projet d'Appui au Développement de la Pêche Artisanale Maritime
AGIR :	Appui à la Gestion des Initiatives Rentables et à la Professionnalisation dans l'Enseignement Supérieur
AI	: Amnesty International
ANIF	: Agence Nationale d'Investigations Financières
APE	: Association des parents d'élèves
ARSEL	: Agence de Régulation du Secteur de l'Electricité
Art.	: Article
ARV	: Anti-Rétro Viraux
ASOJHAC	: Association des jeunes hommes d'affaires du Cameroun
BAD	: Banque Africaine de Développement
BIC	: Brigade des Inspections Environnementales
BIP	: Budget d'Investissement Public
BIT	: Bureau International du Travail
C2D	: Contrat de Développement et de Désendettement
CA	: Cour d'Appel
CADEL	: Conférence Africaine de Décentralisation et du Développement Local

Chapitre 3

Le droit à la santé

§4 : LA PROMOTION DE LA SANTE

440- Outre les actions gouvernementales, des organisations de la société civile à l'instar de l'ONG African Action on Aids (AAA) concourent à la promotion de la Santé.

B : Les activités des organisations de la société civile

442- African Action on Aids (AAA) qui intervient dans le domaine de la santé publique a lancé en 2009, une nouvelle campagne sous le nom de « MA YEM MA BO »⁶² ou « JE SAIS ET J'APPLIQUE ». Ici, l'accent a été mis sur le fait que la connaissance doit absolument être mise en pratique, surtout lorsqu'il s'agit des maladies telles que les vers intestinaux qu'on peut prévenir simplement en buvant de l'eau potable et en se lavant les mains régulièrement avec du savon.

443- L'objectif de cette campagne était de:

- distribuer des comprimés de Mebendazole à au moins 6.000 enfants ;
- permettre au moins à 6000 enfants d'avaler un vermifuge ;
- axer le projet sur les enfants des écoles primaires pour créer une nouvelle génération qui boit de l'eau potable et se lave les mains avec du savon naturellement et transmet cette bonne habitude à leurs enfants ;
- augmenter le nombre d'écoles primaires rurales qui comprennent l'impact socio-économique de l'eau saine et des mains propres, surtout en relation avec les vers intestinaux et les maladies hydriques ;
- augmenter le nombre d'enfants qui adoptent des mesures de prévention tout le long de l'année ;
- diminuer le nombre d'enfants qui visitent les centres de santé et manquent l'école à cause de l'eau et des mains sales ;
- diminuer le nombre de décès des enfants suite aux maladies de l'eau et des mains sales, notamment les vers intestinaux.

- 444-** Dans le cadre de cette campagne, 36.000 comprimés de Mebendazole (vermifuges), 6000 snacks, 21 stations d'eau potable, 21 stations pour se laver les mains avec du savon, 6000 documents éducatifs ont été distribués à 6000 enfants. Le principal groupe cible de la campagne « MA YEM MA BO » était les enfants de 21 écoles primaires des villages des régions du Centre et du Littoral suivants : Abem, Bogso, Begni, Eboman, Edinguili, Koum, Manakagna, Pouma, Sonbengue, Ngalla, Nkongkwalla, Nlobolé, Nyahoo, Log Bikoé, Nkolngok, Leka, Womkoa, Obala, Talba, Tete, Metondock.
- 445-** Il ressort de ce qui précède que le Gouvernement du Cameroun avec l'aide des partenaires au développement et des organisations de la société civile locale continue ses efforts dans le domaine de la promotion et de la protection du droit à la santé. Il est indéniable que beaucoup reste à faire pour que chaque camerounais puisse jouir du meilleur état de santé physique et mentale.